
Comunicat de presă

(14 iulie 2014) 
Ref.: Declara�ia de presă a pre�edintelui României, domnul Traian Băsescu

        Preşedintele României, domnul Traian Băsescu, a susţinut luni, 14 iulie a.c., la Palatul

Cotroceni, o declaraţie de presă.

Vă prezentăm declaraţia de presă susţinută de şeful statului:

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Bună ziua. Nu prea am avut succes, trebuie să

recunosc, dar asta din ceea ce îmi pare a fi incompetenţa Guvernului, care nu a reuşit să-mi

prezinte nişte cifre şi de unde ar veni ele, pentru ca deficitul crescut la fondul de pensii cu

circa cinci miliarde, după calculele Preşedinţiei, 5,5 miliarde după calculele Consiliului Fiscal,

deci nu am avut argumente cifrice care să mă facă să fiu mai liniştit. S-a venit doar cu o

afirmaţie: reducerea CAS-ului va scoate la suprafaţă munca la negru, reducerea CAS-ului

stimulează înfiinţarea de noi locuri de muncă, sigur, argumente extrem de volatile şi nu ştiu

cum se poate spune că reducerea CAS-ului creează noi locuri de muncă atât timp cât ai atâţia

bani europeni, nu-i tragi pentru a crea locuri de muncă. Vă pot spune, dacă vă uitaţi pe site-ul

Eurostat veţi constata că în ultimele două luni măsurate şomajul în România a crescut de la 7,1

la 7,3. Am întrebat care-s cifrele legate de creşterea locurilor de muncă. Mi s-a putut răspunde

doar că a crescut numărul locurilor de muncă cu 78 de mii, dar nu mi s-a putut spune câte

locuri de muncă s-au pierdut. Deci, o echipă foarte nepregătită şi pentru mine a fost clar că

singura abordare pe care o are şi premierul, şi ministrul Finanţelor este politică. Chiar am fost

întrebat dacă, fiind om de dreapta, nu agreez măsura. Sigur că o agreez în mod automat, orice

român ar vrea să se reducă CAS-ul, chiar dacă nu se reduce la salariaţi şi se reduce la

companii, oricine ar vrea să se reducă CAS-ul. Dar problema mea este că, fiind preşedintele

României, sunt om de România, nici de stânga, nici de dreapta. Iar eu am mai trecut prin

experienţa unui prim-ministru iresponsabil care a dublat pensiile, a mărit salariile, a făcut tot

soiul de cadouri electorale şi ne-am trezit cu situaţia din 2009 şi 2010. Argumentul pe care l-a

adus premierul zilele trecute să discut cu Parlamentul, sigur, legea este promovată de Guvern

şi în ceea ce priveşte Parlamentul am mai avut o experienţă cu Parlamentul care a votat

creşterea cu 50% a salariilor profesorilor şi s-a votat tot în unanimitate, ca şi acum, la

reducerea CAS-ului. Cert este că reprezentanţii Guvernului n-au fost în măsură astăzi să-mi

dea soluţiile de care aveam nevoie sau explicaţiile de care aveam nevoie. Mă aşteptam ca

măcar doamna ministru să vină cu o foaie A4 pe care să spună: un miliard va veni de aici,

două miliarde de aici, o jumătate de miliard de dincolo şi cu asta acoperim deficitul

suplimentar pe care l-am creat fondului de pensii prin această măsură. 



De altfel, dacă priviţi expunerea de motive a legii, veţi constata că însăşi analiza Guvernului

arată deficitul neacoperit al celor cinci miliarde. Veţi putea observa în expunerea de motive

unde se constată că impactul de bugetul asigurărilor de stat va fi minus 6,5 miliarde, iar

reducerea de cheltuieli va fi de 1,6 miliarde. Deci, una peste alta, rămânem la acele cinci

miliarde pe care le-am constatat şi noi a fi deficit suplimentar la fondul de pensii. N-aş vrea să

fac o declaraţie de presă sau o conferinţă de presă neplăcută, pentru că ştiu că nu sunt plăcute

nici ziariştilor, nici telespectatorilor argumentele cu cifre. Enunţurile sunt mai bune. Însă, tema

este extrem de complicată. Vă mai dau un argument de ce sunt îngrijorat de crearea acestui

deficit suplimentar, de cinci milioane la fondul de pensii. Prin Tratatul Fiscal şi prin

angajamentele transmise la Bruxelles de România pentru 2015 bugetul trebuie să fie un buget

cu un deficit structural de 1%, ceea ce înseamnă reducerea deficitului bugetului de stat cu

0,8% - 0,9%, undeva aici. Deci şi asta mai înseamnă circa şase miliarde. Ca atare, faţă de cele

deja angajate şase miliarde, cu care trebuie să reducem deficitul bugetar şi implicit deficitul

structural, am mai adăugat cinci miliarde de la pensie, asta înseamnă 11 miliarde în total.

Scuze, este foarte arid subiectul. Cele şase miliarde se referă la MTO - Medium Term

Objectives, iar acest parlament a votat Tratatul Fiscal prin care suntem obligaţi ca în 2015 să

ajungem la un deficit structural de 1%. N-am vrut să complic lucrurile în conferinţa de presă

trecută, dar acum trebuie să ştiţi că discutăm despre 11 miliarde în total şi insistenţele mele de

a afla ceva de la domnul prim-ministru şi de la doamna ministru de Finanţe au fost un eşec.

Cam acesta rezulatul întâlnirii de astăzi. Repet, mă aştepam ca doamna ministru să vină cu un

desfăşurător, cu o foaie A4, să-mi dea argumente. N-au fost. Este, în opinia mea, o măsură

electorală pripită, care va aduce taxe suplimentare la populaţie. Ca să nu fie nicio confuzie, eu

nu discut despre anul 2014. Acesta este în derulare, nu avem nicio problemă. Se introduce

pentru ultimele trei luni, dacă se introduce octombrie - noiembrie - decembrie, toate cifrele pe

care eu vi le dau sunt pentru anul 2015. Cam asta în câteva cuvinte. Aş pleca de la premisa că

ideea legii este să acorde nişte facilităţi companiilor, lucru pe care eu îl susţin, dar ele vor fi

recuperate bugetar de la populaţie, într-o formă sau alta, indiferent ce formă va găsi Guvernul,

taxe directe, indirecte, dar în mod categoric nu vor putea trece la întocmirea bugetului anului

2015 fără să adauge nişte venituri suplimentare, repet, din taxe directe sau indirecte. Tentativa

cu Codul fiscal s-a văzut. Şi-au dat seama că este o problemă electorală, l-au retras. Probabil

vor  reveni cu el imediat după alegerile prezidenţiale. Dar în mod cert, în mod cert nu va putea

fi menţinut acordul cu Fondul Monetar Interna�ional, cu Uniunea Europeană şi cu Banca

Mondială fără a se prezenta surse atât pentru obiectivul pe termen mediu, MTO de care v-am

spus, şase miliarde şi acoperirea deficitului suplimentar la fondul de pensii, deficit care ajunge

la 18 miliarde de lei prin introducerea CAS redus. Dacă aveţi întrebări legate de acest subiect.

Întrebare: Bună seara, domnule preşedinte. Voiam să vă întreb ce veţi face acum cu această

lege? O veţi retrimite la Parlament şi dacă intenţionaţi să o atacaţi şi la Curtea

Constitu�ională?



Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Rămâne de văzut. Îmi propun să am o discuţie

şi cu mediul de afaceri în perioda următoare, pentru că data promulgării este 24 iulie. Am timp

să lărgesc sfera consultărilor. Sigur, vreau să ne înţelegem foarte bine. Eu nu am pretenţia ca

semnului meu de întrebare să i se dea răspuns pozitiv la televizor. Şi televiziunile au salariaţi

de plătit. Parlamentarii care vin la televizor sunt în general oameni care au o mai mică sau mai

mare afacere. Deci eu doar atenţionez că riscăm un derapaj consistent.

Întrebare: O să mai aveţi şi o altă discuţie cu premierul Victor Ponta pe acest subiect? Mai

aşteptaţi?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Păi ce discuţie să mai am? Mai ales că înţeleg

că spune că discuţiile au fost foarte nepoliticoase, foarte dure. Este interesant cum reuşeşte să

mintă.

Întrebare: Dar cu oficialii...

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: O întrebare, ştiţi regula, da?

Întrebare: Bună seara, domnule preşedinte. Cu reprezentanţii Fondului Monetar Interna�ional

aţi reuşit să staţi de vorbă, pentru că vă veţi...?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Păi aşteptam soluţii de la premier întâi.

Întrebare: Când intenţionaţi să îi contactaţi?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: După ce mă dumiresc ce o să fie de făcut cu

această lege.

Întrebare: Aţi vorbit inclusiv astăzi despre o îngrijorare şi tot comparaţi situaţia cu cea din

timpul premierului Tăriceanu. Ce riscuri sunt ca în 2015 să ajungem la situaţia din 2009 -

2010?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Păi sunt destul de consistente. Dacă vă uitaţi,

creşterea economică a încetinit şi în Germania, şi în Franţa, şi în Italia. Spania încă este în

recesiune. Deci piaţa căreia noi ne adresăm, în linii mari, nu-i foarte consolidată după criza din

2008 - 2010 şi riscurile sunt să ajungem din nou, să devenim din nou necredibili, să ne crească

dobânzile la împrumuturi pentru că România trebuie să împrumute continuu cât timp are...

Întrebare: Şi să tăiem pensii şi salarii?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Sunt bani la investiţii. Atunci nu erau bani

nici la investiţii. Se vor tăia de la investiţii.

Întrebare: Aş vrea să vă rog pe dumneavoastră să ne lămuriţi...

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Nu, dar e interviul deja. Poftiţi?

Întrebare: ...pentru că spuneţi că premierul minte când spune că au fost nişte discuţii aprinse.

Aţi făcut referire dumneavoastră în discuţii la studiile doamnei Petrescu, aţi avut discuţii

aprinse cu premierul în această întâlnire?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Doamnă, cred că am să fac altceva. O să fie

prima dată când fac publice înregistrările discuţiilor, ca să vedem cine minte: RTV, eu, cineva

minte aici şi... 



Întrebare: Sau sursele, pentru că o televiziune nu...

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Poftiţi?

Întrebare: Sau cei care spun o informaţie, pentru că nu şi asumă o televiziune informaţia, ci

primeşte de la dumneavoastră sau de la...

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Sunt convins că, vedeţi, că Ghiţă a avut multe

contracte cu EADS. Nu are o îngrijorare?

Întrebare: Domnule preşedinte, nu ştiu, discutaţi mai des cu Sebastian Ghiţă decât mine. Nu

mă întrebaţi pe mine.

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Cu mine nu discută, cu dumneavoastră

discută.

Întrebare: Vă înşelaţi.

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Deci doamnă, în concluzie, televiziunea

dumneavoastră minte şi ca atare voi face publice înregistrările discuţiilor. 

Întrebare: Aşteptăm. Să vedem.

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Da, bine.

Întrebare: În situaţia actuală, spuneaţi că încă nu v-aţi hotărât ce veţi face în continuare, dacă o

retrimiteţi în Parlament, la Curtea Constituţională, cert este că orice aţi face puteţi doar să

întârziaţi această măsură. Oricum, aţi prezentat situaţia ca fiind destul de gravă. Sunt cinci

miliarde, şase miliarde, 11 miliarde, totuşi, ce se va întâmpla, adică până la urmă situaţia...

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Uitaţi ce se întâmplă, eu îmi termin mandatul

pe 21 decembrie şi din acest punct de vedere ar trebui să nu mă intereseze. Exact cum am

văzut declaraţia primului-ministru Victor-Viorel Ponta în "Evenimentul Zilei" că efectele

reducerii CAS-ului nu sunt problema lui, sunt problema Guvernului care vine. Or, dacă aş

gândi la fel ca premierul aş spune: nu-i problema mea, eu n-o să mai fiu preşedinte în 2015,

este treaba lor. Ce nu vreau, am văzut în 2008 cum şi-a bătut joc un guvern de banul public şi

pe urmă costul bătăii de joc l-a plătit tot populaţia. N-aş vrea să se mai repete în 2015, dar nici

n-am mijloace să împiedic la nesfârşit promulgarea legii, pentru că mă obligă Constituţia s-o

fac. Deci nu voi trece la o tactică de tergiversare. Nu ştiu dacă o voi ataca la Curtea

Constitu�ională. Până la urmă este o majoritate care a votat în unanimitate şi vă asigur că cei

care au votat în unanimitate vor fi în Parlament şi la anul, şi poate când vor veni taxele

suplimentare pe cetăţeni în timp ce beneficiul reducerii CAS-ului este numai la companii,

poate atunci îi veţi întreba. Deocamdată toată lumea mă întreabă pe mine de ce nu promulg

legea. Vă repet: sunt un adept al reducerii fiscalităţii. Dar mi se pare că avem două mari

probleme la anul pe care anul acesta nu le avem: obligaţia să ajungem la un deficit structural

de 1%, ceea ce înseamnă o reducere a deficitului nostru bugetar de 0,8% - 0,9%, care

înseamnă circa şase miliarde de roni şi deficitul suplimentar creat de reducerea CAS-ului, care

înseamnă alte cinci miliarde. Împreună sunt 11 miliarde. Vă dau un exemplu. Pentru a se

compensa patru miliarde deficit în buget faţă de nevoia de finanţare a bugetului s-a introdus



acciza de şapte cenţi şi s-a introdus o taxare suplimentară cu 60% la gaze, care e tot în factura

cetăţenilor. Cum vom compensa 11 miliarde este întrebarea pe care eu o pun? Şase plus cinci

la pensii. Dacă rămâneam numai cu cele şase, cu cât trebuie să reducem deficitul bugetar, era

cum era. Dar mai vin şi alte cinci la fondul de pensii. Vă asigur că se vor plăti pensiile. Dar se

vor reduce investiţiile dramatic, ceea ce va însemna creşterea şomajului şi implicit reducerea

încasărilor, inclusiv la fondul de pensii faţă de cele estimate. Deci deocamdată încerc să

conving la prudenţă. Dacă nu era o măsură electorală, majoritatea putea să voteze această lege

după alegerile prezidenţiale, s-o pună de la 1 ianuarie. Este evident că e o măsură electorală,

dar va avea costuri. Şi vă mai aduc aminte un lucru, în 2008 s-a redus CAS şi în 2009 s-a

reintrodus, acelaşi nivel de CAS. Deci, important ar fi sustenabilitatea unei astfel de măsuri.

Vă mulţumesc. 

Întrebare: În acest moment Parlamentul este, practic, la fel de responsabil ca şi Guvernul de

această măsură. Aţi avut vreo discuţie cu vreo formaţiune parlamentară?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Îmi pare rău, Parlamentul a fost înşelat de

expunerea de motive, de altfel semnată de doamna ministru, pe care şi eu am rugat-o să-mi

transmită mâine, poimâine, o foaie, atât, sub semnătura domniei sale de unde vor veni

veniturile suplimentare. Sper să o facă, dacă astăzi nu erau decât declaraţii. Deci,

Parlamentului i s-a spus că se va îmbunătăţi colectarea şi a�a mai departe. Parlamentul nu are

cum să verifice argumentele Guvernului, decât trebuie să creadă. Bine, vă mulţumesc. 

Întrebare: Bună seara domnule preşedinte. Voiam să vă întreb dacă în calculele pe care le-aţi

făcut dumneavoastră, împreună cu consilierii pentru bugetul de anul viitor, aţi luat în calcul şi

creşterea economică de anul acesta?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Categoric da. Şi este introdusă şi în calculul

Guvernului din expunerea de motive.

Întrebare: Şi aş mai dori două precizări, dacă se poate. Spuneaţi, săptămâna trecută, într-un

interviu că aţi luat în calcul varianta demisiei şi că v-aţi consultat cu câteva instituţii ale

statului, dacă ne puteţi spune care sunt acestea? 

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Nu vă pot spune, dar în orice caz toate cele

care aveau responsabilităţi pe stabilitate politică, pe analiza situaţiei din regiune. Probabil ştiţi

că era şi este situaţia din Ucraina, instabilitate în Bulgaria, un mare scandal cu înregistrări în

Polonia, deci cu mai multe instituţii m-am consultat. 

Întrebare: Şi în ce relaţii sunteţi dumneavoastră, dacă îl cunoaşteţi pe domnul Marian Căpăţână

care afirma în nişte înregistrări pe care noi le-am făcut publice aseară că aveţi o putere

deosebită?

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Doamnă are nevoie Voiculescu de asta?

Vedeţi că e vai de steaua lui cu pământurile. Înţeleg că era nemulţumit...

Întrebare: Nu e vorba de Voiculescu domnule preşedintele, e vorba de informare corectă a

cetăţenilor.



Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: O clipă. Deci mi-aţi pus o întrebare, vă dau un

răspuns, da?

Întrebare: Vă ascult, vă rog. 

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Vă aduceţi aminte televiziunea

dumneavoastră cât s-a supărat că familia mea a cumpărat cu bani împrumutaţi de la bancă un

teren? Acum m-am lămurit de ce era supărat Voiculescu. Pusese ochii şi pe acest teren şi voia

probabil să-l arendeze cumva, nu numai cele două mii de hectare pe care le are chiar lângă

terenul meu. M-am dumirit acum că Voiculescu avea...

Întrebare: Le are complet legal, domnule preşedinte. 

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: ...avea interese acolo. Vă mulţumesc mult. 

Întrebare: Arenda de la Giurgiu este legală.

Preşedintele României, domnul Traian Băsescu: Vă mulţumesc mult.
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